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GaĠńzie obcinane z drzew 
owocowych opĠaca siń wyko-
rzystywaļ jako biopaliwo. To 

znaczy, Ţe sadownicy mogĺ 
zarabiaļ nie tylko na owocach, 
ale i odpadach, kt·re zwykle 
stanowiĺ problem - wynika  

z badaŌ prowadzonych  
w ramach projektu Europru-
ning. 
Z polskich sad·w moŢna co 

roku pozyskaļ do 1 mln ton 
paliwa w postaci drewna - 
wynika z oszacowania dr inŢ. 
Arkadiusza Dyjakona z Insty-

tutu InŢynierii Rolniczej na 
Uniwersytecie Przyrodniczym 
we WrocĠawiu (UPWr). 
Chodzi o gaĠńzie, kt·re pozo-

stajĺ po tzw. przeŖwietleniach 
czy wiosennych przycinkach, 
wykonywanych w ramach 
pielńgnacji drzew, usuwania 
chorych gaĠńzi, robienia miej-
sca dla nowych. Takie gaĠńzie 

Jest pomysĠ na biopaliwo prosto z sadu 

sĺ zwykle traktowane jako od-
pad - sadownicy czństo usuwajĺ 
je z sadu i spalajĺ na pryzmie. 

"To marnowanie energii" - oce-
nia ekspert z UPWr. 
Czasami gaĠńzie sĺ rozdrabniane 
i zostawiane w sadzie jako do-

datkowe Šr·dĠo zwiĺzk·w mine-
ralnych. JeŖli jednak pochodzĺ  
z drzew zaatakowanych przez 
choroby, ich obecnoŖļ w sadzie 

moŢe sprzyjaļ powrotowi do 
gleby chorobotw·rczych grzy-
b·w albo bakterii, co prowadzi 
do obniŢenia zbior·w owoc·w  

i ich jakoŖci - m·wi dr Dyjakon. 
Zdaniem ekspert·w o wiele 
lepszym pomysĠem jest wyko-
rzystanie takich gaĠńzi jako bio-

paliwo. OpĠacalnoŖļ rozwiĺzania 
oceniana jest w ramach projektu 
Europruning, realizowanego w 7 
Programie Ramowym Komisji 
Europejskiej. W projekcie, kt·-
rego koordynatorem jest hisz-

paŌski instytut badawczy CIR-
CE (Centro de Investigacion de 
Recursos y Consumos Energeti-

cos), uczestniczĺ instytucje  
z siedmiu kraj·w Europy.  
Z Polski sĺ to UPWr i Prze-
mysĠowy Instytut Maszyn Rol-

niczych w Poznaniu. 
W ramach projektu wykaza-
no, Ţe takie biopaliwo jest 
wartoŖciowo bardzo zbliŢone 

do litego drewna. "Z 1,5 tony 
biomasy mamy energii tyle, co 
z tony wńgla. To duŢy poten-
cjaĠ, kt·rego nie moŢna mar-

nowaļ" ð podkreŖla dr Dyja-
kon. 
CaĠy artykuĠ 
https://cenerg.ien.com.pl/wiad

omosc/items/jest-pomysl-na-
biopaliwo-prosto-z-sadu 
şr·dĠo: PAP 
 

Wiosna, cieplejszy wieje wiatr...  

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl 
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i dystrybucji lotniska, bez konieczno-

Ŗci tworzenia odrńbnej infrastruktu-
ry. 
Wszystkim liniom lotniczym korzy-
stajĺcym z lotniska Oslo zapropono-

wano moŢliwoŖļ tankowania tego 
paliwa, a Lufthansa Group jest pierw-
szym przewoŠnikiem, kt·ry potwier-
dziĠ swoje zainteresowanie. Po zapo-

wiedzi linii lotniczych Lufthansa, miń-
dzynarodowe skandynawskie linie 
lotnicze SAS oraz KLM Royal Dutch 
Airlines (partner konsorcjum ITAKA) 
r·wnieŢ zobowiĺzali siń do zakupu 
biopaliwa do silnik·w odrzutowych. 
Partnerzy ITAKA majĺ nadziejń, Ţe 
bńdzie to pierwszy krok w szerszym 
wykorzystywaniu biopaliwa przez 
inne linie lotnicze i porty lotnicze na 
caĠym Ŗwiecie. 
Do tej pory linie lotnicze, kt·re 
chciaĠy uŢywaļ paliwa alternatywnego 
wobec standardowego ð czyli nafty 
lotniczej ð musiaĠy je specjalnie spro-
wadzaļ cysternĺ wyposaŢonĺ w hy-
drant paliwowy, co zwińkszaĠo kosz-
ty. Paliwo w Oslo jest dostarczane za 
pomocĺ zwykĠego mechanizmu do-
staw, gdyŢ dowiedziono, Ţe na po-
trzeby biopaliwa moŢna wykorzystaļ 

istniejĺcĺ infrastrukturń, co znacznie 

obniŢa koszty logistyczne.  
Naukowcy ITAKA uwaŢajĺ, Ţe olej lnian-
kowy jest najlepszym, dostńpnym zr·w-
nowaŢonym surowcem, kt·ry bez trudu 

moŢna produkowaļ w Europie, aby za-
spokoiļ spodziewane zapotrzebowanie 
na biopaliwo do silnik·w odrzutowych. 
Co najwaŢniejsze i co sprawia, Ţe tanko-

wanie biopaliwa staje siń jeszcze bardziej 
atrakcyjne, niepotrzebne sĺ jakiekolwiek 
modyfikacje statku powietrznego, gdyŢ 
jest ono przeksztaĠcane w paliwo lotni-
cze typu ădrop-inó za pomocĺ procesu 
HEFA (przetworzonych estr·w i kwa-
s·w tĠuszczowych). 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite
ms/nowa-insta lacja-b iopal iwa-do-
si ln ikow-odrzuto wych-furt ka-do-
bardziej-ekolog icznego-przemyslu-
lotniczego 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 
http://cordis.europa.eu/  

Partnerzy finansowanego ze Ŗrodk·w 

UE projektu ITAKA opracowali pio-
nierskie biopaliwo do silnik·w odrzu-
towych, kt·re bńdzie premierowo 
wykorzystywane w lotnictwie komer-

cyjnym w gĠ·wnym, mińdzynarodo-
wym porcie lotniczym Oslo. 
Inauguracja biopaliwa do silnik·w 
odrzutowych miaĠa miejsce 22 stycz-

nia, w czasie wydarzenia, kt·rego 
gospodarzem byĠ norweski Minister 
Transportu Ketil Solvik-Olsen oraz 
Avinor, norweski operator portu 
lotniczego. 
Porozumienie w sprawie wykorzysta-
nia paliwa przez Oslo Gardermoen 
Airport jest owocem wsp·Ġpracy part-
nera projektu ITAKA (Initative To-
wards Sustainable Kerosene for Aviation) 
SkyNRG, Avinor i AirBP. 
Opracowane w ramach projektu 
ITAKA biopaliwo do silnik·w odrzu-
towych, zatwierdzone przez radń ds. 
zr·wnowaŢenia SkyNRG, wytwarza-
ne jest z oleju lniankowego, posiada-
jĺcego certyfikat RSB. Paliwo dostar-
czane bńdzie bezpoŖrednio do istnie-
jĺcego systemu rurociĺg·w pod pĠytĺ 
lotniska, co pozwoli wykorzystaļ 
wsp·lny system magazynowania  

Nowa instalacja biopaliwa do silnik·w odrzutowych furtkĸ 

do bardziej ekologicznego przemysĠu lotniczego 
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Osiem polskich zespoĠ·w w zawodach Shell Eco-marathon 

2016  

Osiem polskich zespoĠ·w weŠmie 
udziaĠ w prestiŢowych, mińdzynaro-
dowych zawodach Shell Eco-marathon 
2016. Zadaniem uczestnik·w jest 
skonstruowanie pojazd·w, kt·re 
przejadĺ jak najdĠuŢszĺ odlegĠoŖļ na 
ekwiwalencie jednego litra paliwa. 
Zawody odbńdĺ siń mińdzy  
30 czerwca a 3 lipca w Londynie. 
Shell Eco-marathon Europe to jeden  
z najbardziej wymagajĺcych inŢynier-

skich konkurs·w studenckich na 
Ŗwiecie. Zadaniem zespoĠ·w biorĺ-
cych udziaĠ w rywalizacji jest skon-
struowanie pojazdu, kt·ry pokona 

jak najdĠuŢszy dystans na ekwiwalen-
cie jednego litra paliwa lub 1 kWh. 
Obecny rekord wynosi 3771 kilome-
tr·w przejechanych na jednym litrze 

paliwa - wystarczajĺco, aby dotrzeļ  
z Londynu do Rzymu i z powrotem. 
W 2016 roku zawody po raz pierw-
szy odbńdĺ siń w Wielkiej Brytanii. 

Studenckie bolidy bńdĺ ŖcigaĠy siń 
dookoĠa Olimpijskiego Parku im. 
Kr·lowej ElŢbiety w Londynie. Do 
rywalizacji zaproszono aŢ 229 dru-

Ţyn studenckich z 28 kraj·w. WŖr·d 
nich znalazĠo siń osiem zespoĠ·w  
z Polski. Dwa z nich: Green Arrow 
oraz SKAP 2 bńdĺ reprezentowaĠy 
Politechnikń Warszawskĺ. Do rywali-
zacji stanĺ teŢ: zesp·Ġ ELVIC TEAM  
z Politechniki Lubelskiej oraz Hydro-
gen CarPG z Politechniki GdaŌskiej. 
Reprezentanta bńdzie miaĠa teŢ Poli-
technika ğ·dzka w postaci zespoĠu 
Iron Warriors. Politechnikń ŕlĺskĺ 

podczas zawod·w bńdzie reprezen-
towaĠa druŢyna Smart Power Urban,  
a Wojskowĺ Akademiń Technicznĺ - 
WAT ECO TEAM. W konkursie wy-

startuje teŢ zesp·Ġ Rotor z PaŌstwo-
wej WyŢszej SzkoĠy Zawodowej  
w KroŖnie. 
Zawody Shell Eco-marathon odbywajĺ 

siń w Europie juŢ po raz 31., a Polska 
uczestniczy w nich od 11 lat. "Z kaŢ-
dym rokiem poprzeczka stawiana 
przed druŢynami jest coraz wyŢej. 

Coraz bardziej restrykcyjne sĺ teŢ 
wymagania. Cieszymy siń, Ţe repre-
zentacja zespoĠ·w z Polski mimo to 
nadal jest bardzo liczna i wierzymy  

w kolejne sukcesy naszych student·w" 
ð zaznaczyĠa rzecznik prasowy Shell 
Polska, Agata Hinc. 
Pierwsza edycja Shell Eco-marathon 
odbyĠa siń w 1985 r. Podczas tego 
wyŖcigu zwyciński pojazd przejechaĠ 
680 kilometr·w na jednym litrze pali-
wa. Obecnie zauwaŢyļ moŢna zr·Ţni-
cowane podejŖcie uczestnik·w do 
kwestii konstrukcji swoich maszyn: 
poczĺwszy od uŢycia drukarek 3D, po 

wykorzystywanie zastńpczych Šr·deĠ 
energii, innych niŢ paliwo. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

i tems/osiem-polskich-zespolow-w-
zawodach-shell-eco-marathon-2016 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 

http://cordis.europa.eu/  

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowa-instalacja-biopaliwa-do-silnikow-odrzutowych-furtka-do-bardziej-ekologicznego-przemyslu-lotniczego
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowa-instalacja-biopaliwa-do-silnikow-odrzutowych-furtka-do-bardziej-ekologicznego-przemyslu-lotniczego
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowa-instalacja-biopaliwa-do-silnikow-odrzutowych-furtka-do-bardziej-ekologicznego-przemyslu-lotniczego
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowa-instalacja-biopaliwa-do-silnikow-odrzutowych-furtka-do-bardziej-ekologicznego-przemyslu-lotniczego
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowa-instalacja-biopaliwa-do-silnikow-odrzutowych-furtka-do-bardziej-ekologicznego-przemyslu-lotniczego
http://cordis.europa.eu/
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/osiem-polskich-zespolow-w-zawodach-shell-eco-marathon-2016
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/osiem-polskich-zespolow-w-zawodach-shell-eco-marathon-2016
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/osiem-polskich-zespolow-w-zawodach-shell-eco-marathon-2016
http://cordis.europa.eu/


ROK   2 01 6  

Wykorzystane materiaĠy, jak podkre-
ŖliĠ dr Karagiannakis, bazujĺ na tlenku 
metalu (np. tlenku kobaltu lub manga-
nu). Potrzebne byĠy istotne prace 

rozwojowe w ramach projektu, aby 
uzyskaļ peĠnoskalowe, redoksowe 
struktury o budowie plastra miodu,  
a zesp·Ġ musiaĠ zmierzyļ siń z kilko-

ma wyzwaniami. 
Wyr·Ţniajĺce siń przykĠady takich 
wyzwaŌ to osiĺgnińcie dobrego kom-
promisu mińdzy stabilnoŖciĺ struktu-

ralnĺ w warunkach eksploatacji  
a wydajnoŖciĺ reakcji redoks oraz 
zwińkszanie skali strategii produkcji 
opracowanych pierwotnie w skali 

laboratoryjnej. Konsorcjum projekto-
we przewidziaĠo wińkszoŖļ z tych 
wyzwaŌ i w wielu przypadkach opra-
cowaĠo opcje awaryjne, kt·re byĠy 

trzymane w rezerwie. 
Zalety zapewniane przez monolitycz-
ne struktury o budowie plastra mio-
du wynikajĺ z prostszego projektu 

reaktora, jaki mogĺ zaoferowaļ oraz 
inherentnej moduĠowoŖci tego typu 
systemu. 

ăKwestie o kluczowym znaczeniu, wyma-
gajĺce uwzglńdnienia, to specjalne Ŗrodki 
zapobiegajĺce narastaniu spadku wysokiej 
temperatury w czasie eksploatacji, recyr-
kulacja materiaĠ·w oraz dodatkowe Ŗrod-
ki ostroŢnoŖci zwiĺzane ze skutecznym 
kontrolowaniem czĺstek w systemie, 
kiedy celem sĺ ôtradycyjneõ czĺstki prosz-
ku/maĠe czĺstki w staĠych lub ruchomych 
projektach reaktor·wó ð wyjaŖniĠ dr Ka-
ragiannakis.  
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.p l/wiadomosc/
items/finansowani-ze-srodkow-ue-
naukowcy-opracowali-i-przeprowadzili-
walidacje-innowacyjnego-redoksowego-
systemu-reaktorwymiennik-ciep 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 
http://cordis.europa.eu/  

Partnerzy projektu RESTRUCTURE, 

kt·rego realizacja oficjalnie zakoŌczy-
Ġa siń w styczniu 2016 r., przeprowa-
dzili na skalń p·ĠpilotaŢowĺ walidacjń 
systemu o zdolnoŖci magazynowania 

okoĠo 74 kWh, zbudowanego i eks-
ploatowanego w Juelich Solar Tower 
(STJ), Niemcy.  
Co prawda zdolnoŖļ magazynowania 

byĠa dosyļ niewielka, ale po raz 
pierwszy tego typu koncepcja w za-
kresie magazynowania ciepĠa termo-
chemicznego przeszĠa walidacjń  

w warunkach niemal realistycznych. 
ăNowatorstwo projektu reaktora 
[RESTRUCTURE] polega na wykorzy-
staniu monolitycznej struktury cera-

micznej o budowie plastra miodu jako 
budulca, w kt·ry aktywny materiaĠ 
moŢe zostaļ wbudowany na kilka 
sposob·wó ð wyjaŖnia koordynator 

projektu, dr George Karagiannakis. 
ăStruktura bardzo przypomina ôblokiõ 
ceramiczne stosowane w konwerte-
rach katalitycznych do pojazd·w silni-

kowychó. 

Unijni naukowcy opracowali innowa-
cyjny zestaw narzńdzi w celu zapew-
nienia bezpieczeŌstwa i staĠej ochrony 
europejskich sieci energetycznych oraz 
uĠatwienia wińkszej zmiany w kierunku 
odnawialnych Šr·deĠ energii. 
Partnerzy finansowanego ze Ŗrodk·w 
UE projektu UMBRELLA zaprezento-
wali swoje kluczowe osiĺgnińcia i wy-

niki w czasie jednodniowych warszta-
t·w, kt·re odbyĠy siń 26 stycznia 2016 
roku w Brukseli. PoŖr·d nich znalazĠ 
siń prototyp zestawu narzńdzi dla 

operator·w systemu przesyĠowego 
(OSP), kt·re majĺ zapewniļ bezpiecz-
nĺ eksploatacjń infrastruktury w przy-
szĠych sieciach energetycznych o wy-

sokiej penetracji odnawialnych Šr·deĠ 
energii (OZE) o nieprzewidywalnej 
charakterystyce produkcji. 
Zestaw narzńdzi daje OSP moŢliwoŖļ 

pracy w ramach skoordynowanego, 
europejskiego systemu docelowego,  
w kt·rym nastńpuje konwergencja 
strategii regionalnych, co ma zapewniļ 

najlepsze moŢliwe wykorzystanie eu-
ropejskiej infrastruktury energetycz-
nej. 

Zwińksza siń wkĠad mniej przewidy-

walnych i bardziej zmiennych OZE 
wraz ze stopniowĺ integracjĺ ryn-
k·w krajowych we wsp·lny, euro-
pejski rynek energii elektrycznej. 

Mechanizmy rynkowe z coraz wińk-
szymi trudnoŖciami sĺ w stanie ob-
jĺļ pewne aspekty bezpieczeŌstwa 
systemu, co skutkuje wysokimi od-

chyleniami mińdzy zaplanowanymi  
a faktycznymi przepĠywami pod 
wzglńdem czasu, kierunku i wielko-
Ŗci. W konsekwencji bĠńdy w pro-

gnozach meteorologicznych mogĺ 
doprowadziļ do nieprzewidzianych 
naruszeŌ ograniczeŌ eksploatacyj-
nych i uruchomiļ kaskadowe prze-

rwy w dostawie prĺdu w sytuacjach 
nadmiernego obciĺŢenia systemu.  
W ten spos·b rodzi siń zapotrzebo-
wanie na bardziej zĠoŢone planowa-

nie eksploatacji i przesyĠu, przybliŢa-
jĺce sieļ do ograniczeŌ eksploata-
cyjnych. 
W zestawie narzńdzi UMBRELLA 

znajdujĺ siń deterministyczne i pro-
babilistyczne ramy dziaĠaŌ korygujĺ-

Nowatorska struktura o budowie plastra miodu dla 

zwiłkszenia zdolnoŔci magazynowania energii 

termochemicznej  
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Nowy zestaw narzłdzi do wzmocnienia i zabezpieczenia 

europejskich sieci energetycznych  

cych podejmowanych w celu sprostania 

symulowanym zagroŢeniom w r·Ţnych 
skalach czasowych i rosnĺcej zĠoŢonoŖci 
systemu. Nadrzńdnym celem jest obni-
Ţenie og·lnego kosztu niepewnoŖci przy 

jednoczesnym podniesieniu bezpieczeŌ-
stwa systemu i zdolnoŖci przesyĠowej. 
Indywidualne narzńdzia programistyczne 
przeszĠy szeroko zakrojone testy za 

pomocĺ system·w testowych IEEE na 
zbiorach danych historycznych dziewiń-
ciu obszar·w docelowych OSP przy 
zdecentralizowanym podejŖciu. UŢyto 

ich r·wnieŢ do historycznych studi·w 
przypadku, takich jak nagĠe ochĠodzenie 
w Europie, kt·re miaĠo miejsce 8 lutego 
2012 r. i obciĺŢenie sieci, jakie powstaĠo 

22 sierpnia 2012 r.  
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.p l/wiadomosc/
item s/nowy-zes taw-narzedz i-do-

wzm ocni en ia- i - zab ezp i ec zen ia-
europejskich-sieci-energetycznych 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 

http://cordis.europa.eu/  
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nikogo nie kusiĠo, aby wpĠywaļ na wy-

niki tych badaŌ. 
"OkazaĠo siń, Ţe dawki promieniowa-
nia, jakie otrzymujĺ mieszkaŌcy Fukus-
himy, innych czńŖci Japonii, Francji, 

BiaĠorusi czy Polski sĺ bardzo podob-
ne" - podsumowaĠ badania prof. Do-
brzyŌski. MieszkaŌcy Fukushimy nie 
majĺ wińc powod·w, by siń obawiaļ  

o swoje zdrowie. Poziom promienio-
wania, z jakim majĺ tam stycznoŖļ, jest 
zupeĠnie w normie. 
Naukowiec wyjaŖniĠ, Ţe kaŢdy z nas 

otrzymuje pewnĺ dawkń promieniowa-
nia. KaŢdego dnia wystawieni bowiem 
jesteŖmy np. na promieniowanie ko-
smiczne, a takŢe promieniowanie ze 

skaĠ i gleb. şr·dĠem promieniowania sĺ 
nawet pewne nuklidy, kt·re mamy  
w ciele (choļby jeden z izotop·w po-
tasu). Prof. DobrzyŌski informuje, Ţe  

w Polsce dawka promieniowania natu-
ralnego, na kt·rej dziaĠanie jesteŖmy 
wystawieni, to Ŗrednio 2,4 milisiwerta 
rocznie. DobrzyŌski zaznacza, Ţe jeŖli 

do tego doliczyļ jeszcze promieniowa-
nie, z kt·rym stycznoŖļ mamy podczas 
procedur diagnostyki medycznej (np. 
rentgen, tomografia), Ŗrednia ta wzra-

sta do 3,3 milisiwerta. 

"Dzińki temu projektowi mĠodzieŢ 

poznaĠa, jak mierzy siń poziom pro-
mieniowania. I juŢ to samo byĠoby 
ciekawe. Ale to nie wszystko" - za-
znaczyĠ badacz. DodaĠ, Ţe projekt 

opr·cz wymiaru naukowego, miaĠ 
teŢ niezwykle istotny wymiar spo-
Ġeczny. 
Awaria elektrowni jĺdrowej w Fu-

kushimie nastĺpiĠa w wyniku trzńsie-
nia ziemi i tsunami, w marcu 2011 r. 
LudnoŖļ z Fukushimy i okolic ewa-
kuowano - przesiedlono 160 tys. 

mieszkaŌc·w. Teraz mieszkaŌcy 
stopniowo wracajĺ na tereny wok·Ġ 
Fukushimy. Z powodu samego pro-
mieniowania z uszkodzonej elek-

trowni w Fukushimie nikt nie umarĠ. 
"Ale z powodu stresu zwiĺzanego  
z przesiedleniami zmarĠo aŢ 1600 
os·b" - m·wi DobrzyŌski i podaje  

w wĺtpliwoŖļ, czy przesiedlenia te  
w og·le byĠy uzasadnione. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/uczniowie-zbadali-w-polsce-
francji-fukushimie-promieniowanie-
podobne-1891 
şr·dĠo: PAP - Nauka w Polsce 

 

MieszkaŌcy Fukushimy otrzymujĺ 

obecnie niemal identyczne dawki pro-
mieniowania jak mieszkaŌcy Polski, 
Francji czy BiaĠorusi. PokazaĠy to bada-
nia, w kt·rych udziaĠ brali uczniowie  

z Japonii i Europy. 
O wynikach eksperymentu poinfor-
mowaĠ PAP prof. Ludwik DobrzyŌski  
z Narodowego Centrum BadaŌ Jĺdro-

wych w ŕwierku. W badaniach opubli-
kowanych w Journal of Radiation wzińli 
udziaĠ uczniowie z 12 szk·Ġ japoŌskich 
(w tym 6 z Fukushimy), 4 szk·Ġ z Fran-

cji, 2 szk·Ġ z BiaĠorusi i 8 szk·Ġ z Pol-
ski. W sumie w projekt byĠo zaangaŢo-
wanych ponad 200 uczni·w. KaŢdy  
z uczestnik·w badania miaĠ przez 2 

tygodnie nosiļ wszńdzie ze sobĺ ra-
diometr - niewielkie urzĺdzenie gro-
madzĺce dane o poziomie promienio-
wania jonizujĺcego. 

MĠodzi badacze mieli teŢ zapisywaļ 
miejsca, w kt·rych przebywali - np. ile 
czasu spńdzali na zewnĺtrz, kiedy byli 
w budynkach z betonu, a kiedy  

w pomieszczeniach z drewna. Ani 
uczniowie, ani ich nauczyciele podczas 
eksperymentu nie mogli sprawdziļ, 
jakie wyniki zarejestrowaĠy radiome-

try. Dane byĠy zaszyfrowane, Ţeby 

Uczniowie zbadali: w Polsce, Francji i w Fukushimie 

promieniowanie podobne  
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Nowa sieĺ obserwacyjna do wykrywania i pomiaru emisji 

gaz·w innych niŢ CO2 

Finansowani ze Ŗrodk·w UE naukowcy 
opracowali zaawansowanĺ sieļ obser-
wacyjnĺ, kt·ra umoŢliwia precyzyjne 
pomiary emisji gaz·w innych niŢ CO2. 
Wniesie ona istotny wkĠad w osiĺganie 
cel·w polityki UE w zakresie klimatu  
i ochrony Ŗrodowiska. 

Na podstawie wniosk·w z finansowa-
nego ze Ŗrodk·w UE projektu INGOS, 
nad kt·rym pracowaĠy instytucje ba-
dawcze z czternastu paŌstw czĠonkow-

skich, naukowcy byli w stanie zwińk-
szyļ zdolnoŖci obserwacyjne Europy 
do rejestrowania emisji gaz·w cieplar-
nianych innych niŢ dwutlenek wńgla 

(CO2). 
Dostńpne sĺ juŢ ugruntowane metody 
rejestrowania przemysĠowych emisji 
CO2, ale skuteczny pomiar emisji in-

nych potencjalnie szkodliwych gaz·w, 
takich jak podtlenek azotu i metan, 
okazuje siń znacznie trudniejszy.  
Do tej pory moŢna byĠo wykonywaļ 

jedynie hipotetyczne obliczenia dokĠad-
nej wielkoŖci emisji tych gaz·w ze 
wzglńdu na fakt, Ţe pochodzĺ z wielu 
r·Ţnych Šr·deĠ, od przemysĠu spoŢyw-

czego po skĠadowiska odpad·w. 

Aby uporaļ siń z tym wyzwaniem, 
partnerzy projektu INGOS rozmieŖcili 
w caĠej Europie sieļ stacji obserwacji 
atmosfery w celu gromadzenia i Ġĺcze-
nia pomiar·w emisji tych gaz·w oraz 
por·wnywania uzyskanych w ten spo-
s·b wartoŖci z innymi danymi.  

Partnerzy tego infrastrukturalnego 
projektu pracujĺ nad normalizacjĺ po-
miar·w, przeksztaĠceniem istniejĺcych 
stanowisk obserwacyjnych w supersta-

nowiska, umoŢliwieniem budowania 
zdolnoŖci obserwacyjnych w nowych 
paŌstwach czĠonkowskich UE oraz nad 
przygotowaniem integracji z innymi 

sieciami, kt·re juŢ funkcjonujĺ lub sĺ  
w trakcie powstawania (takimi jak 
ICOS, odpowiednik INGOS do obser-
wacji poziomu dwutlenku wńgla).  

Zaawansowany system obserwacji, 
kt·ry generuje dane umoŢliwiajĺce 
wykrywanie gorĺcych punk·w Šr·dĠo-
wych emisji, pozwoli na peĠniejsze 

poznawanie oddziaĠywania tych gaz·w 
na ekosystem i ich udziaĠu w caĠkowitej 
emisji gaz·w cieplarnianych.  
Stacje obserwacyjne zostaĠy r·wnieŢ 

przeprojektowane w celu wykrywania 

nowych gaz·w, kt·re mogĺ wywoĠy-
waļ efekt cieplarniany, nawet jeŢeli sĺ 
emitowane w bardzo niskich stńŢe-
niach. System INGOS juŢ pozwoliĠ 
zidentyfikowaļ kilka nowych gaz·w ð 
nieznanych wczeŖniej lub wprowa-
dzonych wĠaŖnie na rynek (jako za-

stńpniki tradycyjnych gaz·w przemy-
sĠowych). ByĠo to moŢliwe dzińki 
czuĠoŖci sieci obserwacyjnej, kt·ra 
potrafi wychwyciļ bardzo niewielkie 

stńŢenia emisji. 
Jednym z gĠ·wnych gaz·w - innych 
niŢ CO2, na kt·rym skupia siń system 
INGOS, jest metan. Czĺsteczki meta-

nu zatrzymujĺ znacznie wińcej ciepĠa 
niŢ CO2 i z tego wzglńdu wnoszĺ 
relatywnie wińkszy wkĠad w globalne 
ocieplenie.  

CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
i tems/nowa-siec-obserwacyjna-do-
wykrywania-i-pomiaru-emisji-gazow-

innych-niz-co2-1913 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 
http://cordis.europa.eu/  
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2. Zielone ciepĠo, czyli maĠe 
systemy do wytwarzania 
ciepĠa 

3. Zielona energia elektryczna, 
czyli maĠoskalowa fotowol-
taika, mikroturbiny wiatro-
we 

4. Ekonomika i ekologia pro-
sumencka 

5. Dobre praktyki, przykĠady 
rozwiĺzaŌ prosumenckich. 

ZapowiedŠ pierwszego z film·w 
moŢna obejrzeļ tutaj: 
https://www.youtube.com/watch?
v=8VTP-hE7yls 
Do kaŢdego filmu doĠĺczona jest 
tzw. ăPiguĠka wiedzyó. Jest to mate-
riaĠ edukacyjny zawierajĺcy rozwi-
nińcie zagadnieŌ poruszonych  

w filmie. W ăPiguĠce wiedzyó znaj-
dujĺ siń m.in. dobre praktyki, ko-
mentarze do regulacji prawnych, 
ciekawostki, opis dziaĠania i kosz-

t·w instalacji prosumenckich, wady 
i zalety wynikajĺce z posiadania 
danej technologii, moŢliwoŖci dofi-
nansowania, kwestie autokonsump-

cji, sprzedaŢy energii do sieci oraz 
prognozy dla prosument·w. 
Zainteresowani mogĺ r·wnieŢ 
wziĺļ udziaĠ w webinariach (1,5-

godzinnych internetowych seminariach), 
kt·re dotyczĺ m.in. aspekt·w technicz-
nych i ekonomicznych zw. z instalacjami 
fotowoltaicznymi, czy Šr·deĠ finansowania 
fotowoltaiki, zielonego ciepĠa i termomo-
dernizacji. Terminy omawiania poszcze-
g·lnych zagadnieŌ podawane sĺ na bieŢĺ-
co na stronie projektu i w newsletterze. 
Z platformy e-learningowej moŢna korzy-
staļ z dowolnego miejsca i w dowolnym 
czasie. To wygodne narzńdzie ma stano-
wiļ pomoc merytorycznĺ dla producen-
t·w i konsument·w energii. Platforma 
wiedzy dostńpna jest po zalogowaniu na 
stronie internetowej: 
http://asystent.pogodadlaprosumenta.pl/
login 
Dostńp do niej jest nieograniczony i bez-
pĠatny. Zachńcamy do korzystania. 

ăPogoda dla prosumentaó to projekt 
edukacyjny; obejmuje zagadnienia zwiĺza-
ne z wykorzystywaniem odnawialnych 
Šr·deĠ energii. Jego ideĺ jest przedstawie-

nie kluczowych informacji z punktu wi-
dzenia decyzji, jakĺ jest inwestycja w mi-
kroinstalacje prosumenckie.  
CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/item
s/webinaria-filmy-i-p igulki-wiedzy-dla-
prosumentow 

RuszyĠa platforma e-learningowa 
stworzona z myŖlĺ o obecnych oraz 
przyszĠych prosumentach, czyli oso-
bach, kt·re sĺ jednoczeŖnie produ-
centami oraz konsumentami energii 
elektrycznej. Zainteresowani mogĺ 
skorzystaļ z webinari·w, film·w  
i materiaĠ·w edukacyjnych w formie 
ăpiguĠek wiedzyó. 
MateriaĠy edukacyjne przygotowano 
w przystńpnej, multimedialnej for-

mie. Na platformie zainteresowani 
mogĺ obejrzeļ filmy upowszechnia-
jĺce wiedzń na temat maĠoskalo-
wych instalacji i odnawialnych Šr·-

deĠ energii, moŢliwoŖci korzystania 
z programu Narodowego Funduszu 
Ochrony ŕrodowiska i Gospodarki 
Wodnej ăPROSUMENTó na dofi-

nansowanie do zakupu i montaŢu 
maĠych lub mikroinstalacji OZE 
(m.in. pomp ciepĠa, paneli fotowol-
taicznych, kotĠ·w na biomasń), ko-

rzyŖci Ŗrodowiskowych oraz ekono-
micznych pĠynĺcych z inwestowania 
we wĠasne mikroŠr·dĠa ciepĠa  
i energii. 

GoŖļ platformy porusza siń w obrń-
bie pińciu gĠ·wnych zagadnieŌ: 
1. Wprowadzenie do energe-

tyki prosumenckiej, czyli 

kim jest prosument 

Webinaria, filmy i piguĠki wiedzy dla prosument·w 
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şr·dĠo: Tapeciarnia.pl 

Gĸbka z popioĠ·w wychwyci rtłĺ z powietrza 

Nawet 60 kg rtńci moŢe emitowaļ 
rocznie jedna elektrownia. Spos·b 
na uporanie siń z tĺ szkodliwĺ sub-
stancjĺ znalazĠa dr hab. inŢ. Magdale-
na Wdowin. Z popioĠ·w lotnych 
chce wytwarzaļ przypominajĺcy 
ăstrukturń gĺbkió materiaĠ, kt·ry 

przechwyci rtńļ i zatrzyma jĺ  
w Ŗrodku. 
"60 kg na rok to bardzo duŢo. 
OczywiŖcie samej rtńci nie wyczu-

wamy w powietrzu, ale - gdy jest 
ona w atmosferze - Ġatwo dostaje 
siń do w·d, gleb, a w konsekwencji 
do organizm·w Ţywych, dla kt·rych 

jest bardzo toksyczna i szkodliwa. 
JeŖli do organizmu dostanie siń jej 
niewiele, to efektem bywa silne 
pobudzenie, drŢenie mińŖni, zabu-

rzenie widzenia, sĠuchu, mowy. 
Natomiast w wińkszych stńŢeniach 
spowoduje Ŗpiĺczkń, a w konse-
kwencji Ŗmierļ. Dlatego istnieje 

potrzeba redukcji emisji rtńci do 
atmosfery" - m·wi PAP dr hab. inŢ. 
Magdalena Wdowin z Instytutu 
Gospodarki Surowcami Mineralny-

mi i Energiĺ PAN. 
Do niedawna rtńciĺ wydobywajĺcĺ 
siń z komin·w elektrowni nikt siń 

szczeg·Ġowo nie zajmowaĠ. Zdecy-
dowanie wińkszym problemem  
w tym przypadku jest zanieczysz-
czenie tlenkami siarki, dwutlenku 
wńgla, tlenkami azotu, kt·rych emi-
tuje siń niepor·wnywalnie wińcej. 
"Jednak w roku 2013 w Ţycie weszĠa 

konwencja Minamata, kt·ra nakazu-
je ograniczenie emisji rtńci pocho-
dzĺcej w wyniku dziaĠalnoŖci czĠo-
wieka, dlatego teraz i tym proble-

mem naleŢaĠoby siń zajĺļ bardziej 
szczeg·Ġowo. To rozwijajĺca siń  
i potrzebna tematyka" - zaznacza 
badaczka. 

Projekt realizowany bńdzie w Poli-
technice Lubelskiej w interdyscypli-
narnym zespole 
badawczym. Nau-

kowcy sw·j mate-
riaĠ bńdĺ wytwarza-
li z popioĠu lotnego, 
czyli materiaĠu 

odpadowego, kt·ry 
powstaje jako pro-
duk t  uboc zny  
w wyniku spalania 

paliw kopalnych, 
np. wńgla. 
"Wizualnie popi·Ġ 

lotny trochń przypomina popi·Ġ po-
wstajĺcy, gdy palimy w piecu. PopioĠy 
lotne sĺ jednak znacznie drobniejsze i 

lŢejsze - przez co unoszĺ siń wraz ze 
spalinami - oraz r·Ţniĺ siń skĠadem 
chemicznym. SkĠaduje siń je na haĠ-
dach, co jest uciĺŢliwe i problema-

tyczne. Dlatego istnieje potrzeba 
poszukiwania coraz to nowych moŢli-
woŖci jego zagospodarowania i wyko-
rzystania" - tĠumaczy dr Wdowin. 

CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
items/gabka-z-popiolow-wychwyci-
rtec-z-powietrza 

şr·dĠo: PAP 
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W niemieckim Greifswaldzie zainaugu-
rowano nowĺ fazń badaŌ na stellarato-
rze. Naukowcy - w tym i Polacy - chcĺ 

na Ziemi uzyskaļ warunki analogiczne 
do tych na SĠoŌcu. Majĺ nadziejń, Ţe 
dzińki tym badaniom uda siń wykorzy-
staļ nowe Šr·dĠa energii. 

Urzĺdzenie badawcze - stellarator 
Wendelstein 7-X (W7-X) ma w przy-
szĠoŖci pozwoliļ na badania dotyczĺce 
fuzji jĺdrowej. W Ŗrodń uruchomiony 

zostaĠ pierwszy eksperyment wodoro-
wy, co rozpoczńĠo nowĺ epokń badaŌ 
fuzyjnych w Greifswaldzie. W uroczy-
stej inauguracji nowej fazy naukowych 

eksperyment·w udziaĠ wzińli politycy - 
w tym kanclerz Niemiec Angela Mer-
kel, a takŢe naukowcy i inŢynierowie  
z paŌstw biorĺcych udziaĠ w przedsiń-

wzińciu. 
Celem prowadzonych prac jest opra-
cowanie przyjaznego dla klimatu Šr·dĠa 
energii, w kt·rym ð podobnie jak  
w SĠoŌcu ð energia byĠaby czerpana  
z reakcji fuzji lekkich jĺder atomowych. 
Stellarator sĠuŢy do wytwarzania  
i utrzymania plazmy, w kt·rej zachodzĺ 
reakcje syntezy jĺdrowej. Naukowcy 
zaznaczajĺ, Ţe jest to proces bardziej 
skomplikowany od dobrze poznanej 
reakcji rozszczepienia, choļby ze 
wzglńdu na koniecznoŖļ uzyskania 

ekstremalnie trudnych warunk·w 
niezbńdnych do zainicjowania reakcji 
(np. temperatura sińgajĺca 100 mln st. 

C). JuŢ teraz - jak poinformowano na 
stronie Uniwersytetu Opolskiego -  
w urzĺdzeniu udaje siń uzyskiwaļ 
temperaturń czterokrotnie wyŢszĺ 

niŢ na SĠoŌcu. A to sprawia, Ţe labo-
ratorium w Greifswaldzie jest jednym 
z najgorńtszych miejsc w UkĠadzie 
SĠonecznym (gorńcej bywa tylko  
w oŖrodku JET w Wielkiej Brytanii). 
Stellarator umoŢliwi nie tylko badania 
plazmy o ekstremalnie wysokiej tem-
peraturze. Pozwoli teŢ opracowaļ 
nowe technologie i materiaĠy sĠuŢĺce 
m.in. do budowy reaktor·w termojĺ-
drowych DEMO czy ITER. Naukowcy 
liczĺ na to, Ţe w W7-X uda im siń po 
raz pierwszy w historii utrzymaļ  
w urzĺdzeniu ciĺgĠe wyĠadowania 
plazmy przez 30 minut. 
Zasadnicze prace nad stellaratorem 
W7-X zakoŌczono w kwietniu 2015 
r. Od tego czasu przygotowano siń 
do uruchomienia urzĺdzenia, testujĺc 
kolejno wszystkie jego gĠ·wne pod-
systemy techniczne (odpompowanie 
komory roboczej, chĠodzenie, nad-
przewodzĺce cewki magnes·w i wy-
twarzane przez nie pola magnetyczne, 

Badania gorłtsze niŢ SĠoŊce z udziaĠem Polak·w 

Nowy materiaĠ na panele sĠoneczne podnosi wydajnoŔĺ  

i obniŢa koszty 

Zesp·Ġ finansowanego ze Ŗrodk·w UE 
projektu MESO opracowaĠ nowy mate-
riaĠ na panele sĠoneczne, kt·ry pozwala 
znacznie obniŢyļ koszty produkcji, 
zapewniajĺc jednoczeŖnie konkurencyj-
nĺ sprawnoŖļ konwersji energii na 
poziomie ponad 20%. 
Celem projektu, kt·ry ma byļ realizo-
wany do paŠdziernika 2016 r., jest 
opracowanie nowej klasy nisko koszto-
wych, hybrydowych ogniw sĠonecznych 
na bazie perowskit·w halogenk·w 
metalu. 
ăHeterozĠĺczowaó technologia sĠonecz-
na dowiodĠa juŢ swojej niezwykĠej wy-
dajnoŖci, ale jest jeszcze sporo do zro-
bienia, aby mogĠa konkurowaļ z najlep-
szymi krystalicznymi p·Ġprzewodnikami 
i cienkowarstwowymi technologiami 
pod wzglńdem przyrostu wydajnoŖci. 
Ogniwa sĠoneczne na bazie perowskitu 
wykorzystujĺ drogie materiaĠy do prze-
wodnictwa dziurowego, kt·rych funk-
cja polega na przenoszeniu dodatnich 
Ġadunk·w wytwarzanych podczas kon-
taktu ŖwiatĠa z powĠokĺ perowskitowĺ. 
Zesp·Ġ projektu MESO (Meso-
superstructured Hybrid Solar Cells) opra-
cowaĠ znacznie taŌszy przewodnik 

dziurowy, kt·rego cena wynosi zale-
dwie 20% ceny istniejĺcych odpo-
wiednik·w przy zachowaniu spraw-
noŖci ogniwa sĠonecznego na pozio-
mie powyŢej 20%. 
Wraz z podniesieniem jakoŖci po-
wĠoki perowskitowej naukowcy szu-
kajĺ obecnie innych sposob·w na 
zwińkszenie og·lnej wydajnoŖci ogni-
wa sĠonecznego. Dotychczasowe 
osiĺgnińcia skupiĠy ich uwagń na war-
stwie przewodzenia dziurowego  
w ogniwie, a konkretnie na materia-
Ġach, z jakich jest zbudowana. 
Aktualnie dostńpne sĺ tylko dwa 
rodzaje materiaĠ·w do przewodzenia 
dziurowego w ogniwach perowskito-
wych i obydwa sĺ drogie w produk-
cji, co powoduje wzrost og·lnych 
koszt·w wytwarzania paneli z uŢy-
ciem tych materiaĠ·w. 
Aby rozwiĺzaļ ten problem, zesp·Ġ 
MESO opracowaĠ za pomocĺ inŢynie-
rii molekularnej materiaĠ do prze-
wodnictwa dziurowego ð nazwany 
FDT ð kt·ry moŢna wyprodukowaļ 
za jednĺ piĺtĺ kosztu obecnie do-
stńpnych odpowiednik·w. 

Po obszernych testach wykazano, Ţe 
sprawnoŖļ FDT wzrosĠa do 20,2%, czyli 
powyŢej poziomu zapewnianego przez 
droŢsze alternatywy.  
Obiecujĺce jest to, Ţe materiaĠ FDT 
Ġatwo poddaje siń modyfikacjom, dzińki 
czemu moŢe stanowiļ bazń do stworze-
nia caĠkowicie nowej generacji tanich 
materiaĠ·w do przewodnictwa dziuro-
wego. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
i t em s/no wy-ma te ria l-na-pane l e-
sloneczne-podnosi-wydajnosc-i-obniza-
koszty 
şr·dĠo: PAP - Nauka w Polsce 

sterowanie, urzĺdzenia grzewcze, apa-
ratura pomiarowa). 
Prace zwiĺzane z montaŢem urzĺdzenia 

wykonywali m.in. Polacy. Jak poinfor-
mowaĠ w przesĠanym PAP komunikacie 
rzecznik Narodowego Centrum BadaŌ 
Jĺdrowych w ŕwierku Marek Sieczkow-

ski, naukowcy z Polski odpowiadali za 
prace zwiĺzane z: montaŢem nadprze-
wodzĺcych kabli i szyn zbiorczych 
(Instytut Fizyki Jĺdrowej PAN), zapro-
jektowaniem strukturalnych i mecha-
nicznych analiz system·w magnetycz-
nych oraz diagnostycznych mińkkiego 
promieniowania rentgenowskiego 
(Politechnika Warszawska, Instytut 
Fizyki Plazmy i Laserowej Mikrosynte-
zy, Uniwersytet Opolski), jak r·wnieŢ 
budowĺ element·w iniektora wiĺzki 
neutralnej, magnes·w refleksyjnych, 
podstaw kom·r iniektor·w wiĺzki 
neutralnej wraz z hydraulicznym ukĠa-
dem poziomowania, wykonaniem za-
wor·w bramowych wraz z ukĠadami 
wygrzewania, wykonaniem i urucho-
mieniem ukĠadu chĠodzenia (Narodowe 
Centrum BadaŌ Jĺdrowych). 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
items/badania-goretsze-niz-slonce-z-
udzialem-polakow 
şr·dĠo: PAP - Nauka w Polsce 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowy-material-na-panele-sloneczne-podnosi-wydajnosc-i-obniza-koszty
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https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowy-material-na-panele-sloneczne-podnosi-wydajnosc-i-obniza-koszty
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nowy-material-na-panele-sloneczne-podnosi-wydajnosc-i-obniza-koszty
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/badania-goretsze-niz-slonce-z-udzialem-polakow
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/badania-goretsze-niz-slonce-z-udzialem-polakow
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/badania-goretsze-niz-slonce-z-udzialem-polakow


Dostłp do otwartych zbior·w danych wspomaga 

innowacyjne aplikacje na rzecz inteligentnego miasta  

mińdzy miastami, organizacjami  
i programistami, dzińki czemu 
kaŢdy zainteresowany zbudowa-
niem miejskiej aplikacji bńdzie miaĠ 
teraz dostńp do otwartych danych 
z wielu r·Ţnych miast. 
Dla przykĠadu, SEAT opracowaĠ 
niedawno za pomocĺ platformy 
iCity aplikacjń o nazwie ParkFin-
der. Firma motoryzacyjna poĠĺczyĠa 
swoje siĠy z programistami w celu 
stworzenia aplikacji uĠatwiajĺcej 
parkowanie na podstawie informa-
cji o wolnych miejscach parkingo-
wych w mieŖcie. Lokalnym talen-
tom takŢe bńdzie teraz Ġatwiej 
realizowaļ swoje pomysĠy, o czym 
Ŗwiadczy niedawny konkurs prze-
prowadzony przez partner·w 
projektu na najlepszĺ lokalnĺ apli-
kacjń w Genui. Zwycińzcĺ zostaĠa 
platforma Ġĺczĺca r·Ţne systemy  
w celu monitorowania jakoŖci 
powietrza. 
W mijajĺcym wĠaŖnie roku urucho-
miony zostaĠ portal iCity 
App gromadzĺcy wszystkie te apli-
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Inteligentna platforma cyfrowa na rzecz podniesienia 

efektywnoŔci energetycznej w miastach 

Partnerzy finansowanego ze Ŗrodk·w 

UE projektu SUNSHINE opracowali 
nowatorskĺ platformń online, kt·ra 
ma znacznie poprawiļ efektywnoŖļ 
energetycznĺ budynk·w i obszar·w 

miejskich. 
Platforma, zaprojektowana przez 
urbanist·w, przedsińbiorc·w i intere-
sariuszy z sektora energetycznego, 

ocenia i mapuje zachowanie energe-
tyczne budynk·w i moŢe takŢe zdalnie 
sterowaļ oŖwietleniem ulicznym. JuŢ 
pomogĠa obniŢyļ zuŢycie energii  

w kilku miastach Europy, w kt·rych 
byĠa testowana. 
We wĠoskiej Ferrarze zaoszczńdzono 
okoĠo 2 mln EUR na kosztach certyfi-

kacji energetycznej 10 000 budyn-

k·w. ğĺcznie oszczńdnoŖci w bu-
dynkach publicznych takich jak 
szkoĠy, wyniosĠy okoĠo 450 EUR 
rocznie. 

We wĠoskiej miejscowoŖci Rovere-
to zuŢycie energii w dw·ch projek-
tach pilotaŢowych spadĠo o 19-21%, 
a w Bassano ð r·wnieŢ we WĠo-

szech ð zaoszczńdzono 74 EUR na 
kaŢdej lampie ulicznej rocznie, co 
oznacza ponad 50% obniŢenie zuŢy-
cia energii. 

Tymczasem w Zagrzebiu, Chorwa-
cja, szacowane oszczńdnoŖci  
w ramach projektu wyniosĠy 10-
30%, a we wĠoskim Trydencie rocz-

Platforma otwartych danych  pomaga  
programistom w tworzeniu nowych 
aplikacji dla mieszkaŌc·w oŖrodk·w 
miejskich, kt·re wniosĺ wkĠad w bu-
dowanie inteligentnych miast. 
Dofinansowywany ze Ŗrodk·w unij-
nych projekt ICITY ð przedĠuŢony  
w zeszĠym roku do wrzeŖnia 2015 r. ð 
oferuje organom publicznym oraz 
innowacyjnym przedsińbiorstwom 
typu start-up, zajmujĺcym siń Ŗrodowi-
skiem miejskim, wszystko co potrzeb-
ne do tworzenia aplikacji wspierajĺ-
cych biznes, doskonalĺcych usĠugi 
publiczne i przyciĺgajĺcych inwestycje. 
Wprawdzie projekt zostaĠ juŢ oficjal-
nie zakoŌczony, ale platforma iCity 
bńdzie dalej funkcjonowaļ, pomagajĺc 
programistom tworzyļ innowacyjne 
usĠugi dla obywateli poprzez dzielenie 
siń pomysĠami i informacjami. 
W ramach projektu zbudowano cen-
trum dajĺce dostńp do publicznych 
system·w informacyjnych z r·Ţnych 
miast wraz z instruktaŢami nt. opraco-
wywania aplikacji oraz narzńdziami. 
WspomoŢe to skutecznĺ wsp·Ġpracń 

kacje i udostńpniajĺcy hiperĠĺcza do 
ich pobrania. MoŢna teŢ znaleŠļ tam 
informacje o autorach, funkcjach, 
zaletach oraz miastach, w kt·rych 
aplikacja dziaĠa. 
WŖr·d nowo udostńpnionych apli-
kacji moŢna wymieniļ takĺ, kt·ra 
monitoruje i punktuje nasze zwycza-
je dotyczĺce recyklingu i segregowa-
nia odpad·w; innĺ kt·ra pomaga 
mieszkaŌcom w poruszaniu siń po 
mieŖcie, informujĺc o moŢliwych 
utrudnieniach; oraz aplikacjń dla 
londyŌskich biegaczy podajĺcĺ tem-
peraturń i siĠń wiatru w poszczeg·l-
nych punktach. Jest teŢ aplikacja 
umoŢliwiajĺca stworzenie spisu swo-
ich rzeczy osobistych. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
items/dostep-do-otwartych-zbiorow
-danych-wspomaga-innowacyjne-
aplikacje-na-rzecz-in tel igentnego-
miasta 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 
http://cordis.europa.eu/  

ny rachunek prowincji za energiń elek-

trycznĺ spadĠ o okoĠo 7-10%. 
Miasta zuŢywajĺ wyjĺtkowo duŢe iloŖci 
energii, przez co majĺ do odegrania 
czoĠowĺ rolń w dĺŢeniu do obniŢenia 

emisji CO2. W UE za okoĠo 40% Ġĺcz-
nego zuŢycia energii koŌcowej odpo-
wiadajĺ budynki. Tymczasem zesp·Ġ 
projektu zauwaŢyĠ, Ţe wielu kluczo-

wych interesariuszy, takich jak urzńd-
nicy administracji publicznej, nadal nie 
posiada wystarczajĺcej wiedzy na te-
mat dziaĠaŌ, jakie moŢna podejmowaļ 

w celu obniŢenia zuŢycia energii  
w miastach i na obszarach miejskich. 
Aby temu zaradziļ, partnerzy projektu 
opracowali platformń do pracy  

w trzech r·Ţnych skalach: miasto ð 
mapowanie caĠego pejzaŢu miejskiego; 
budynek ð uŖwiadamianie og·lnego 
zachowania energetycznego budynku 

oraz oŖwietlenie uliczne ð inteligentna 
automatyzacja sieci oŖwietlenia pu-
blicznego.  
CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
items/inteligentna-platforma-cyfrowa-
na-rzecz-podniesienia-efektywnosci-
energetycznej-w-miastach 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 
http://cordis.europa.eu/  

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/dostep-do-otwartych-zbiorow-danych-wspomaga-innowacyjne-aplikacje-na-rzecz-inteligentnego-miasta
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http://cordis.europa.eu/
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Budowa energooszczłdnych szk·Ġ na rzecz przyszĠoŔci 

Partnerzy finansowanego ze Ŗrodk·w 

UE projektu SCHOOL OF THE FUTU-
RE opracowali innowacyjne rozwiĺzania 
i projekty, kt·re umoŢliwiĺ powstanie 
nowej generacji budynk·w szkolnych  

o wysokiej sprawnoŖci energetycznej. 
Projekt w swoim zamierzeniu miaĠ 
przyczyniļ siń do opracowania, zade-
monstrowania i upowszechnienia moŢ-

liwoŖci budowy szk·Ġ o wysokiej 
sprawnoŖci energetycznej. Na podsta-
wie czterech zmodernizowanych szk·Ġ 
demonstracyjnych w Europie, zlokalizo-

wanych w zr·Ţnicowanych warunkach 
klimatycznych (Dania, Niemcy, WĠochy 
i Norwegia), partnerzy projektu poka-
zujĺ, Ţe szkoĠy mogĺ byļ wyjĺtkowo 

efektywne energetycznie i zapewniaļ 
wysokĺ jakoŖļ Ŗrodowiska w pomiesz-
czeniach przy zachowaniu opĠacalnoŖci.  
Renowacja istniejĺcych budynk·w 

szkolnych i ich instalacji, integracja 
rozwiĺzaŌ z zakresu energii odnawial-
nej i tworzenie zaawansowanych syste-
m·w zarzĺdzania posĠuŢyĠy zespoĠowi 

projektu do wykazania, Ţe moŢliwe jest 
trzykrotne obniŢenie caĠkowitego zuŢy-

cia energii. Co wińcej obniŢenie zuŢycia 

energii grzewczej o 75% umoŢliwiajĺ 
nakĠady inwestycyjne, kt·re ð zdaniem 
partner·w projektu- nie przekraczajĺ 
100 EUR na metr kwadratowy. 

Zesp·Ġ podni·sĠ takŢe ŖwiadomoŖļ 
koncepcji energooszczńdnych szk·Ġ, co 
zwińkszy absorpcjń innowacyjnych 
Ŗrodk·w modernizacyjnych i poprawi 

jakoŖļ pobytu w szkole przyszĠych 
pokoleŌ dzieci. 
Partnerzy SCHOOL OF THE FUTURE 
pokazali takŢe, jak modernizacja moŢe 

podnieŖļ jakoŖļ Ŗrodowiska w po-
mieszczeniach poprzez poprawń po-
wietrza, oŖwietlenia dziennego, akusty-
ki i warunk·w cieplnych z korzyŖciĺ dla 

uczni·w i nauczycieli. 
Udane wprowadzenie budynk·w beze-
misyjnych jest celem wielu program·w 
w zakresie energooszczńdnoŖci do 

roku 2020 w caĠej Europie. Projekt 
wnosi sw·j wkĠad w dĺŢenie do realiza-
cji tego celu poprzez demonstracjń 
opĠacalnych przedsińwzińļ i prezentacjń 

ich moŢliwej replikacji. 

Ponadto partnerzy projektu spodziewa-

jĺ siń wdraŢania na szerokĺ skalń do 
roku 2020 energooszczńdnych koncep-
cji szk·Ġ, inspirowanych czterema 
obiektami demonstracyjnymi, dostńp-

nymi wytycznymi i zasobami online. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
i tems/budowa-energooszczednych-

szkol-na-rzecz-przyszlosci 
şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2016 
http://cordis.europa.eu/  

Jak powinny wyglĸdaĺ polskie innowacje? MNiSW czeka na 

opinie!  

Przygotowywany przez MNiSW pro-
jekt tzw. MaĠej ustawy o innowacyjno-
Ŗci jest juŢ gotowy. Teraz czas na kon-
sultacje. Przez miesiĺc, do 4 kwietnia 
2016 r., moŢna nadsyĠaļ swoje opinie  
i uwagi dotyczĺce ustawy na adres 
ustawa.innowacyjnosc@nauka.gov.pl. 
Dlaczego Polska potrzebuje nowej 
ustawy? 
Realizowany w ostatnich latach model 
rozwoju pozwalaĠ na utrzymanie wyso-
kiego wzrostu gospodarczego (w ostat-
nich 10 latach Polska gospodarka roz-
wijaĠa siń w tempie 3,8% rocznie). Mo-
del ten nie byĠ jednak oparty na solid-
nych fundamentach. Mniejszy niŢ po-
tencjaĠ gospodarki byĠ poziom inwesty-
cji ð ich udziaĠ w PKB systematycznie 
spada. 
Przy ocenie konkurencyjnoŖci poszcze-
g·lnych kraj·w innowacyjnoŖļ jest 
jednym z istotnych czynnik·w. Pod tym 
wzglńdem Polska wypada w rankingach 
niezadowalajĺco (46 miejsce na 141  
w Global Innovation Index 2015; 24 miej-
sce na 28 w Innovation Union Scoreboard 
2015). 
PowyŢsze lokaty sprawiajĺ, Ţe nasz kraj 
jest oceniany poniŢej Ŗredniej dla Unii 
Europejskiej we wszystkich gĠ·wnych 
obszarach, mimo dostńpu do unijnego 

finansowania (wydatki na badania  
i rozw·j rosnĺ z roku na rok), korzyst-
n ego  o toc zen ie  r egu lac yjno-
biznesowego czy bezpĠatnego szkolnic-
twa wyŢszego. 
W strategii Europa 2020, unijnym pla-
nie wzrostu na okres od 2010 do 2020 
r, jednym z trzech priorytet·w strategii 
jest inteligentny wzrost gospodarczy, 
czyli rozw·j gospodarki opartej na 
wiedzy i innowacjach. Polska zobowiĺ-
zaĠa siń do zwińkszenia nakĠad·w na 
B+R do poziomu 1,7% PKB w 2020 r. 
W 2014 r. wydatki te wyniosĠy 0,94% 
PKB, z czego mniej niŢ poĠowń stano-
wiĠy wydatki sektora przedsińbiorstw. 
Osiĺgnińcie tych cel·w nie bńdzie moŢ-
liwe bez nowej ustawy. Co zawiera 
projekt? 
Uproszczenie istniejĺcych przepis·w 
Uczelnie, instytuty badawcze, PAN i jej 
instytuty naukowe bńdĺ mogĠy swo-
bodniej rozporzĺdzaļ majĺtkiem  
o wartoŖci ponad 250 000 euro. Za-
miast uzyskania zgody, instytucje te 
bńdĺ musiaĠy jedynie zgĠosiļ taki zamiar 
Ministrowi Skarbu PaŌstwa. Od tego 
momentu minister bńdzie miaĠ 30 dni 
na zgĠoszenie swojego sprzeciwu. 

Obowiĺzywaļ przestanĺ dwa rodzaje 
komercjalizacji (poŖredni i bezpo-
Ŗredni). RozbieŢnoŖci w interpreta-
cjach przepisu sprawiaĠy, Ţe uczelnie 
ubiegaĠy siń o zgodń ăna wszelki wy-
padekó. To natomiast komplikowaĠo  
i wydĠuŢaĠo procedurń transferu tech-
nologii. 
M od y fi ka cj e w p r oc edu r ze 
ăuwĠaszczenia naukowc·wó. Obecny 
przebieg narzuca na uczelnie szereg 
obowiĺzk·w biurokratycznych, pod-
czas gdy ð wedĠug szacunk·w akade-
mickich Centr·w Transferu Techno-
logii ð blisko 99% wynik·w badaŌ jest 
przejmowanych na uczelnie. Procedu-
ra uwĠaszczeniowa stanie siń opcjo-
nalna i bńdzie funkcjonowaĠa wtedy, 
gdy naukowiec bńdzie tym procesem 
zainteresowany. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i
tems/jak-powinny-wygladac-polskie-
innowacje-mnisw-czekamy-na-opinie 
şr·dĠo: MNiSW 
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ME pracuje nad kompleksowĸ nowelizacjĸ ustawy o OZE 

Ministerstwo Energii przygotowuje 
projekt nowelizacji ustawy o odnawial-
nych Šr·dĠach energii (OZE). Uregulo-
wane zostanĺ w nim przede wszystkim 
kwestie zwiĺzane z przesunińciem 
wejŖcia w Ţycie rozdziaĠu 4 ustawy, co 
ma nastĺpiļ 1 lipca 2016 r. 
Regulacja obejmie m. in. zagadnienia 
zwiĺzane z wprowadzeniem wsparcia 
dla wytw·rc·w energii elektrycznej  
w mikroinstalacjach. WyraŠnie rozgra-
niczona zostanie tu dziaĠalnoŖļ obywa-
teli skierowana gĠ·wnie na wĠasne 
potrzeby oraz dziaĠalnoŖļ gospodarcza 
nastawiona na dostarczanie energii 

elektrycznej do sieci elektroenerge-
tycznej. W pierwszym przypadku poja-
wiĺ siń mechanizmy umoŢliwiajĺce 
osobom fizycznym czńŖciowĺ rekom-

pensatń poniesionych nakĠad·w inwe-
stycyjnych na instalacjń OZE. Osta-
teczny ksztaĠt tego instrumentu jest 
jeszcze w trakcie analiz, jednak nie 

bńdzie siń on opieraĠ na wpĠywach 
pienińŢnych w zamian za dostarczonĺ 
energiń. 
Dla niepowiĺzanych przedsińbiorc·w 

eksploatujĺcych indywidualne maĠe  
i mikro instalacje rozwaŢane jest nato-
miast dopuszczenie wzorowanych na 

rozwiĺzaniach zagranicznych mechani-
zm·w FIT. UmoŢliwiaĠyby one rozlicze-
nia po zryczaĠtowanej cenie, bez ko-
niecznoŖci prowadzenia gry rynkowej. 

W tym przypadku cena powyŢej Ŗred-
niej ceny rynkowej ma jednak charak-
ter pomocy publicznej. Dlatego tak 
zapewniona dopĠata bńdzie musiaĠa 

zostaļ ograniczona do poziomu,  
w kt·rym danego typu instalacja OZE 
przekroczy pr·g, po kt·rym jej komer-
cyjna instalacja bńdzie opĠacalna bez 

dopĠat. W rozliczeniach uwzglńdniane 
byĠyby teŢ ewentualne dotacje inwesty-
cyjne wykorzystane wczeŖniej dla danej 
instalacji. 

Ponadto Ministerstwo Energii prowadzi 
prace zwiĺzane z  ocenĺ  skutk·w do-
tychczasowych regulacji i wprowadze-
nia mechanizm·w, kt·re pozwolĺ unik-

nĺļ upadĠoŖci obecnie funkcjonujĺcym 
biogazowniom rolniczym i zapewniĺ im 
moŢliwoŖļ dalszego rozwoju. Zgodnie 
z wczeŖniejszymi zapowiedziami me-

chanizmy wsparcia dla nowych instalacji 
 zostanĺ skierowane gĠ·wnie do pod-
miot·w, kt·re bńdĺ instalowaļ OZE  

o najwińkszym wkĠadzie w rozw·j pol-
skiej gospodarki rozumiany jako miejsca 
pracy i wytworzona wartoŖļ dodana. 
WedĠug danych GUS zuŢyta energia 

wytwarzana w OZE w Polsce przewyŢ-
sza planowane wielkoŖci wskaŠnik·w na 
drodze dojŖcia do zadeklarowanego 
poziomu 15 proc. w 2020 roku. 

Prowadzone w Ministerstwie Energii 
prace legislacyjne majĺ teŢ wprowadziļ 
nowĺ koncepcjń odnoszĺcĺ siń do tech-
nologii OZE, kt·ra bńdzie wpĠywaļ na 

promowanie przedsińbiorczego i spo-
Ġecznego podejŖcia w grupach ludnoŖci 
zamieszkujĺcych tereny wiejskie. Mowa 
tu o gminnych mikroklastrach energe-

tycznych, kt·re poprzez poĠĺczenie 
dziaĠaŌ z kilku obszar·w gospodarki 
mogĺ zapewniaļ lokalnĺ samowystar-
czalnoŖļ energetycznĺ. 

CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite
ms/me-pracuje-nad-kompleksowa-
nowelizacja-ustawy-o-oze 

şr·dĠo: ME 

Wiceminister Kurtyka: 

przyszĠoŔciĸ polskiej 

energetyki sĸ innowacyjne 

technologie  

Perspektywy wzrostu innowacyjnoŖci 
w sektorze wńglowym, moŢliwoŖci 
rozwoju sektora ropy i gazu oraz 

perspektywy energetyki jĺdrowej  
w Europie ŕrodkowo-Wschodniej to 
gĠ·wne tematy seminarium Great Ener-
gy Summit. W konferencji, kt·ra odby-
Ġa siń 17 lutego 2016 w Warszawie, 
udziaĠ wzińli m.in peĠnomocnik rzĺdu 
ds. strategicznej infrastruktury ener-
g e ty c zn e j  P i o t r  N a i m s k i 
oraz podsekretarz stanu w Minister-
stwie Energii - MichaĠ Kurtyka. 
- Wypracowanie i wykorzystanie no-
woczesnych, innowacyjnych technolo-
gii oraz wykreowanie warunk·w dla 
funkcjonowania stabilnego rynku 
energii to jedne z priorytet·w dla 
rozwoju tego obszaru w Polsce ð 
powiedziaĠ wiceminister Kurtyka. 
DodaĠ, Ţe, umiejńtna transformacja 
sektora energii moŢe staļ siń ăkoĠem 
zamachowymó rozwoju caĠej gospo-
darki. 
Podsekretarz stanu w ME zaznaczyĠ 
r·wnieŢ, Ţe polski sektor energetycz-
ny i polska nauka majĺ potencjaĠ do 
tego, aby przyczyniļ siń do rozwoju 

nowoczesnych 
tec hn o l ogi i 
m.in. w zakre-
sie ogranicze-
nia niskiej 
emisji, kogene-
racji czy tech-
nologii jĺdro-
wych. Jego 
zdaniem r·w-
nieŢ sektor 
wńglowy moŢe 
byļ adresatem 
i Šr·dĠem tych rozwiĺzaŌ. - PotencjaĠ 
naukowy oraz przemysĠowy 
ăzbudowanyó wok·Ġ wńgla w Polsce 
pozwala myŖleļ o rozwoju nowych 
wysokorozwinińtych gaĠńzi przemysĠu 
skoncentrowanych wok·Ġ r·Ţnych 
specjalistycznych sposob·w wykorzy-
stania tego surowca ð podkreŖliĠ. 
W trakcie spotkania odbyĠa siń r·wnieŢ 
dyskusja panelowa z udziaĠem Amber 
Rudd, minister ds. energii i zmian kli-
matycznych Wielkiej Brytanii,  peĠno-
mocnika rzĺdu RP ds. strategicznej 
infrastruktury energetycznej Piotra 
Naimskiego, wiceministra energii Mi-

chaĠa Kurtyki oraz Jadwigi Emilewicz, 
podsekretarz stanu w Ministerstwie 
Rozwoju. Om·wione zostaĠy polskie  
i brytyjskie doŖwiadczenia w zakresie 
ksztaĠtowania sektora energetycznego  
i wspierania innowacyjnoŖci oraz per-
spektywy rozwoju tych obszar·w. 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite
ms/wiceminister-kurtyka-przyszloscia-
polskiej-energetyki-sa-innowacyjne-
technologie 
şr·dĠo: ME 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  
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ME: Projekt ostawy o efektywnoŔci energetycznej przyjłty 

przez rzĸd  

Nowa ustawa o efektywnoŖci energe-
tycznej zapewni peĠne wdroŢenie dy-
rektywy unijnej, kt·ra zobowiĺzuje 
paŌstwa czĠonkowskie UE do osiĺgniń-
cia okreŖlonego poziomu oszczńdnoŖci 
energii w terminie do koŌca 2020 r. 
Zastĺpi ona dotychczasowe regulacje 
prawne w zakresie efektywnoŖci ener-
getycznej obowiĺzujĺce w Polsce od 
2011 roku. 
WdroŢenie rozwiĺzaŌ zaproponowa-
nych w ustawie zwińkszy efektywnoŖļ 
energetycznĺ polskiej gospodarki, jej 

konkurencyjnoŖļ i stan Ŗrodowiska 
naturalnego. Proponowane regulacje 
przyczyniĺ siń takŢe do oszczńdnego  
i efektywnego korzystania z energii 

oraz wpĠynĺ na wzrost liczby inwestycji 
energooszczńdnych. 
Zgodnie z ustawĺ minister energii bń-
dzie opracowywaĠ co 3 lata Krajowy 

plan dziaĠaŌ dotyczĺcy efektywnoŖci 
energetycznej. Jego kluczowe elementy 
to: 
¶ opis planowanych program·w 

zawierajĺcych dziaĠania na rzecz 
poprawy efektywnoŖci energe-
tycznej w poszczeg·lnych sek-
torach gospodarki; 

¶ okreŖlenie krajowego celu  
w zakresie efektywnoŖci ener-
getycznej; 

¶ informacja o osiĺgnińtej osz-
czńdnoŖci energii, gĠ·wnie  
w przesyĠaniu lub dystrybucji, 
dostarczaniu oraz koŌcowym 
zuŢyciu energii; 

¶ strategia wspierania inwestycji 

w renowacjń budynk·w zawie-
rajĺcĺ: wyniki dokonanego 
przeglĺdu budynk·w znajdujĺ-
cych siń w Polsce, okreŖlenie 

sposob·w ich przebudowy lub 
remontu, dane szacunkowe  
o moŢliwej do uzyskania osz-
czńdnoŖci energii w wyniku ich 

modernizacji.  
Pierwszy Krajowy plan dziaĠaŌ dotyczĺ-
cy efektywnoŖci energetycznej minister 
energii musi przekazaļ Komisji Euro-

pejskiej do 30 kwietnia 2017 r. 
W nowych przepisach doprecyzowano 
zasady stosowania przez jednostki 
sektora publicznego Ŗrodk·w poprawy 

efektywnoŖci energetycznej. W konse-
kwencji w wykazie dodano nowy Ŗro-
dek, jakim jest ăwdraŢanie systemu 
zarzĺdzania Ŗrodowiskowegoó. Wpro-

wadzono teŢ regulacjń, zgodnie z kt·rĺ 

jednostka sektora publicznego moŢe 
realizowaļ i finansowaļ przedsińwziń-
cia na podstawie umowy o popra-
wń efektywnoŖci energetycznej. 
Na organy wĠadzy publicznej w Polsce 

naĠoŢony zostanie obowiĺzek nabywa-
nia efektywnych energetycznie pro-
dukt·w lub zlecania wykonania usĠug, 
a takŢe nabywania lub wynajmowania 

efektywnie energetycznych budyn-
k·w. Organy wĠadzy publicznej zobo-
wiĺzane zostaĠy r·wnieŢ do wypeĠnia-
nia zaleceŌ dotyczĺcych efektywnoŖci 

energetycznej w budynkach moderni-
zowanych i przebudowywanych, nale-
Ţĺcych do Skarbu PaŌstwa. Ponadto 
powinny wdraŢaļ rozwiĺzania zwińk-

szajĺce efektywnoŖļ energetycznĺ np. 
poprzez nabywanie i uŢytkowanie 
budynk·w o bardzo dobrej charakte-
rystyki energetycznej. 

CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/it
e m s / m e-p r o j e k t- o s ta wy-o -
efektywnosci-energetycznej-przyjety-

przez-rzad 
şr·dĠo: ME 

Innowacyjne, interaktywne narzłdzia kolejnym uĠatwieniem 

wsp·Ġpracy nad odpowiedzialnymi badaniami naukowymi  

i innowacjami  

Partnerzy finansowanego ze Ŗrodk·w 
UE projektu opracowali dwa interak-
tywne narzńdzia online, aby wspomagaļ 
upowszechnianie najlepszych praktyk  
w odpowiedzialnych badaniach nauko-
wych i innowacjach (RRI). 
W czasie konferencji ăRRI: Shaping New 
Horizonsó, kt·ra odbyĠa siń w dniach 14
-15 stycznia 2016 r. w Brukseli, partne-
rzy projektu RESPONSIBILITY zapre-
zentowali swoje najwaŢniejsze osiĺgniń-
cia, pokazujĺc mińdzy innymi, jak po-
wstaĠo wirtualne Obserwatorium  
i Forum, kt·re uĠatwiajĺ przyjmowanie 
i upowszechnianie wsp·lnego porozu-
mienia w sprawie odpowiedzialnych 
badaŌ naukowych i innowacji (RRI) na 
caĠym Ŗwiecie. 
Jako ramy odniesienia posĠuŢyĠy dwa 

kluczowe pytania postawione na po-
czĺtku prac. Jakie korzyŖci zapewnia 
spoĠecznoŖļ RRI, a co waŢniejsze, jak 
moŢna jĺ budowaļ w spos·b bardziej 

efektywny, zapewniajĺc interesariu-
szom jak najwińkszĺ wartoŖļ dodanĺ? 
Aby zaczĺļ udzielaļ odpowiedzi na te 
pytania, na wczesnych etapach projektu 

rozpoczńto zbieranie i upowszechnia-

nie najlepszych praktyk, gromadzenie 
powiĺzanych z tematem studi·w przy-
padk·w oraz budowanie sieci naukow-
c·w z zamiarem zacieŖniania wsp·Ġpra-
cy nad zagadnieniami RRI w wielu in-
terdyscypl inarnych dziedzinach. 
Kolejnym krokiem byĠo uruchomienie 
procesu tworzenia dw·ch docelowych 
struktur: budowy Forum i Obserwato-
rium. 
Forum RESPONSIBILITY to narzńdzie 
online, kt·re jest samoregulujĺce, 
przejrzyste, zdalne i otwarte dla 
wszystkich zainteresowanych interesa-
riuszy. GĠ·wna rola Forum polega na 
zapewnieniu pĠaszczyzny porozumienia 
wielu r·Ţnym podmiotom zaintereso-
wanym RRI, mińdzy innymi naukow-
com, decydentom, przedstawicielom  

i organizacjom spoĠeczeŌstwa obywa-
telskiego oraz przedsińbiorcom.  
W ramach Forum przygotowywane 
bńdĺ takŢe opracowania RRI, istotne 

zar·wno dla polityk·w, jak i przedsiń-
biorc·w. Forum zostaĠo jednak pomy-
Ŗlane nie tylko jako zwykĠa skrzynka 
kontaktowa dla interesariuszy RRI.  

W zamyŖle partner·w projektu ma 

takŢe umoŢliwiļ uczestnikom aktywne 
promowanie nowych projekt·w RRI, 
ogĠaszanie nowych zaproszeŌ do skĠa-
dania wniosk·w, informowanie o wa-
katach i nowych Šr·dĠach finansowania 
oraz publikowanie zaproszeŌ do part-
nerstw w nowych projektach. 

CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
i tems/ innowacyjne-in teraktywne-
narzedzia-kolejnym-u la twien iem-

wspolpracy-nad-odpowiedzia lnymi-
badaniami-naukowymi-i-innowacjami 
şr·dĠo:  PAP - Nauka w Polsce 
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NIK: instytuty badawcze wdraŢajĸ 20 proc. swoich patent·w 

 Choļ liczba wynalazk·w opatentowa-
nych przez instytuty badawcze w la-
tach 2010-2013 wzrosĠa dwukrotnie, 

to tylko 20 proc. z nich znalazĠo zasto-
sowanie w praktyce - wynika z rapor-
tu NIK o instytutach badawczych, 
przedstawionego w Sejmie. 

Podczas posiedzenia sejmowej Komisji 
Edukacji, Nauki i MĠodzieŢy przedsta-
wiciele NajwyŢszej Izby Kontroli 
przedstawili wyniki raportu o efektach 

dziaĠalnoŖci instytut·w badawczych. 
Obecnie w Polsce obecnie dziaĠa 115 
tego rodzaju instytut·w. Ze wzglńdu 
na swoje zadania statutowe i kierunki 

prowadzonych prac badawczo-
rozwojowych nadzorujĺ je poszcze-
g·lni ministrowie. Najwińcej z nich - 
aŢ 53 - Minister Gospodarki, pozostali 

ministrowie nadzorujĺ od 1 do 16 
instytut·w. 
"Skontrolowane instytuty w zniko-
mym stopniu prowadziĠy dziaĠalnoŖļ 
wdroŢeniowĺ, kt·ra jest ich obowiĺz-
kiem ustawowym. Odnotowujemy 
dwukrotny wzrost opatentowanych 
wynalazk·w, co niestety nie przekĠada 
siń na analogiczny wzrost ich wyko-
rzystania, kt·ry jest na poziomie 20 
proc., przy og·lnie przyjńtym pozio-
mie 50 proc. wdroŢenia wynalazk·w - 
jako pozwalajĺcego na efektywne ich 
wykorzystanie" - m·wiĠ podczas po-
siedzenia komisji wiceprezes NIK, 
Jacek Uczkiewicz. 
Z raportu NIK wynika, Ţe w 2010 
roku instytuty badawcze zdobyĠy 27 
patent·w, w 2011 roku - 88, w 2012 
roku - 54, a w 2013 roku - 46 paten-
t·w. Liderem we wdraŢaniu patent·w 
byĠ Instytut CińŢkiej Syntezy Organicz-
nej ăBlachowniaó, kt·ry wdroŢyĠ 40 
wynalazk·w. Jednak i tak w por·wna-
niu do innych jednostek naukowych 
instytuty badawcze najefektywniej 
wdraŢaĠy uzyskane patenty. Praktyczne 
zastosowanie znalazĠo 14 proc. paten-
t·w instytut·w naukowych Polskiej 
Akademii Nauk oraz 4 proc. patent·w 
szk·Ġ wyŢszych. 
Przewodniczĺcy Rady GĠ·wnej Insty-
tut·w Badawczych, prof. Leszek Rafal-
ski zwr·ciĠ uwagń, Ţe Uniwersytet 
Stanforda dzieli patenty na dwie czń-
Ŗci: DNA (procedury zwiĺzane z iden-
tyfikowaniem kod·w DNA) oraz non-
DNA. "JeŖli chodzi o DNA to majĺ 
wdroŢonych 7 proc. patent·w. JeŖli 
chodzi o resztń - majĺ 11 proc.  
W caĠych Stanach Zjednoczonych 
wskaŠnik wdroŢenia jest poniŢej 5 
proc. Dobrym wskaŠnikiem jest po-
ziom 10-15 proc. Poziom 20 proc.  
w przypadku naszych instytut·w jest 

caĠkiem przyzwoity" - powiedziaĠ 

prof. Rafalski. 
Wiceprezes NIK podkreŖliĠ, Ţe 
wszystkie skontrolowane plac·wki 
badawcze w znikomym stopniu zdo-

bywaĠy patenty zagraniczne - zaledwie 
11. Przy czym pińļ instytut·w badaw-
czych w og·le nie uzyskaĠo w tym 
czasie Ţadnego patentu zagraniczne-
go. W konsekwencji patenty zagra-
niczne stanowiĠy zaledwie 5 proc. 
wszystkich patent·w uzyskanych 
przez skontrolowane instytuty. 
Zdaniem prof. Rafalskiego wskaŠnik 
patent·w mińdzynarodowych w caĠej 
Polsce nie jest wysoki, bo dopiero od 
trzech lat wsparcia w tej dziedzinie 
udziela resort nauki. "Mam proŖbń  
o kontynuowanie tego wsparcia. 
Typowe opatentowanie zagraniczne 
to jest 400-500 tys. zĠ. Nie wszystkich 
staļ na takie patenty" - zaznaczyĠ 
prof. Rafalski. 
NIK w swoim raporcie odnotowaĠa 
teŢ wzrost liczby publikacji instytu-
t·w badawczych, zwĠaszcza w presti-
Ţowych czasopismach naukowych. 
Liczba publikacji zwińkszyĠa siń od 
ponad 1,5 tys. w 2010 r. do ponad 
1,7 tys. w 2013 r. 
Z raportu wynika r·wnieŢ, Ţe sytua-
cja finansowa badanych instytut·w 
nie ulegĠa znaczĺcej zmianie. Ich Ġĺcz-
ne przychody zmalaĠy z 434 mln zĠ  
w 2010 roku do 420 mln zĠ w 2013 
roku. W 2013 roku siedem z oŖmiu 
badanych instytut·w miaĠo dodatni 
wynik finansowy. ğĺczne przychody 
tych siedmiu instytut·w z komercjali-
zacji prac badawczo-rozwojowych  
w latach 2010-2013 malaĠy, pomimo 
stabilnego poziomu finansowania ze 
Ŗrodk·w na naukń. SpadĠy z prawie 

83 mln zĠ w 2010 r. do okoĠo 66 mln 

zĠ w roku 2013. 
Najwińkszy udziaĠ przychod·w  
z komercjalizacji prac B+R oraz 
wdroŢeŌ w relacji do caĠoŖci przy-

chod·w odnotowaĠ Instytut Badaw-
czy LeŖnictwa (55 proc.), Instytut 
Metali NieŢelaznych (29 proc.) oraz 
PaŌstwowy Instytut Geologiczny (29 

proc.). 
W pozostaĠych instytutach badaw-
czych odsetek ten nie przekroczyĠ 23 
proc. 
NIK w zaprezentowanym raporcie 
zwr·ciĠa teŢ uwagń na nadz·r mini-
str·w nad instytutami badawczymi. 
"KoncentrowaĠ siń on przede 
wszystkim na kwestiach finansowych 
i organizacyjnych, a w mniejszym 
stopniu zakresie dotyczyĠ ich dziaĠal-
noŖci wdroŢeniowej. (...) Dokonujĺc 
caĠoŖciowej kontroli instytut·w, 
ministrowie nie wykorzystywali ocen 
formuĠowanych przez Komitet Ewa-
luacji Jednostek Naukowych" - m·wiĠ 
w Ŗrodń wiceprezes NIK. Jak oceniĠ, 
utrudnieniem w sprawowaniu sku-
tecznego nadzoru ministr·w byĠy 
m.in.: nie wydanie rozporzĺdzeŌ 
okreŖlajĺcych spos·b i tryb dokony-
wania audyt·w i kontroli instytut·w; 
powierzanie w ministerstwach nad-
zoru nad instytutami osobom z nimi 
zwiĺzanymi, co stwarzaĠo ryzyko 
wystĺpienia konfliktu interes·w. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/
items/n ik-insty tu ty-badawcze-
wdrazaja-20-proc-swoich-patentow 
şr·dĠo:  PAP - Nauka w Polsce 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/nik-instytuty-badawcze-wdrazaja-20-proc-swoich-patentow
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 CiekawiĠo mnie, czy naukowcy sĺ 

Ŗwiadomi swojej pozycji jako przy-
w·dcy w katedrze, grupie badawczej  
i swojej spoĠecznoŖci. Czy stosujĺ 
zachowania naukowo okreŖlone jako 

przyw·dcze. Do takich naleŢy przede 
wszystkim: umoŢliwianie innym pracy, 
inspirowanie ich, kreowanie wsp·lnej 
wizji przyszĠoŖci, rzucanie wyzwania" - 

opisuje rozm·wczyni PAP. 
Przyw·dztwo naukowe jeszcze nie 
jest dobrze udokumentowane i zbada-
ne. "W literaturze nie ma jednej defi-

nicji lidera naukowego, natomiast ja 
definiujń go jako osobń, kt·rĺ cechuje 
pasja, kt·ra potrafi zaangaŢowaļ in-
nych ludzi i sprawiļ, Ţe sĺ oni dumni 

ze swojej pracy" - wyjaŖnia BochiŌska. 
OkazaĠo siń np., Ţe wŖr·d naukow-
c·w na staŢach podoktorskich, osoby 
pracujĺce w naukach humanistycznych 
lepiej wykorzystujĺ praktyki przyw·d-
cze niŢ w naukach ŖcisĠych oraz cha-
rakteryzujĺ siń marginalnie wyŢszym 
poziomem inteligencji emocjonalnej.  
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i
tems/naukowiec-menadzerem-czyli-
czego-nas-uczy-historia-challengera 
şr·dĠo: PAP - Nauka w Polsce 

Sejmowa Komisja Edukacji za pozostawieniem habilitacji  

Za pozostawieniem habilitacji opowie-
dziaĠa siń sejmowa Komisja Edukacji, 
Nauki i MĠodzieŢy. Naukowcy ze stop-
niem doktora habilitowanego stanowiĺ 
trzon nauki polskiej - argumentowaĠ 
podsekretarz stanu w resorcie nauki 
Leszek Sirko. 
O zniesienie stopnia naukowego oraz 
stopnia w zakresie sztuki doktora habi-
litowanego we wniesionej do Sejmu 
petycji zabiega Stowarzyszenie Interesu 
SpoĠecznego ăWieczysteó. Proponowa-
ne zmiany negatywnie oceniĠa sejmowa 
Komisja Edukacji, Nauki i MĠodzieŢy, 
kt·ra opiniowaĠa je sejmowej Komisji 
do Spraw Petycji. 
"StopieŌ naukowy doktora habilitowa-
nego jest elementem szerokiego syste-
mu. Nie moŢna wyjmowaļ jednego 
jego elementu, nie uwzglńdniajĺc kon-
sekwencji dla caĠego systemu. Konse-
kwencje tych regulacji wystńpujĺ  
w bardzo wielu przepisach i bardzo 
wielu aktach prawnych - nie tylko  
w prawie o szkolnictwie wyŢszym oraz 
ustawie o tytule i stopniach nauko-
wych. Aby wprowadziļ takĺ zmianń 
trzeba byĠoby przeprowadziļ dyskusjń 
nad caĠym systemem. Jest to (habilitacja 

- PAP) jeden z najwaŢniejszych ele-
ment·w systemu naszych stopni nau-
kowych" - argumentowaĠ przewodni-
czĺcy sejmowej podkomisji staĠej ds. 
nauki i szkolnictwa wyŢszego, poseĠ 
PO prof. WĠodzimierz Nykiel. 
Jak m·wiĠ Nykiel, wyraŢonĺ przez 
niego jednomyŖlnĺ opiniń w tej spra-
wie mieli teŢ czĠonkowie kierowanej 
przez niego podkomisji, kt·ra wcze-
Ŗniej zajmowaĠa siń tĺ sprawĺ. 
Negatywnie do idei zniesienia habilita-
cji odni·sĠ siń teŢ podsekretarz stanu 
w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa 
WyŢszego, Leszek Sirko. "W normal-
nej instytucji naukowej przede wszyst-
kim prowadzi siń badania naukowe, 
kt·re w spos·b naturalny przeradzajĺ 
siń w habilitacjń. Osoba, kt·ra uzysku-
je stopieŌ doktora habilitowanego nie 
powinna byļ zbytnio zaawansowana 
wiekowo. Przy normalnej procedurze, 
kt·ra aktualnie obowiĺzuje powinno 
to oznaczaļ habilitacjń w wieku okoĠo 
40 lat. Sĺ to osoby dojrzaĠe naukowo  
i stanowiĺ podstawń i trzon nauki 
polskiej" - powiedziaĠ Sirko. 

Petycja trafiĠa do Sejmu w paŠdzierni-
ku 2015 roku. Zawiera ona projekt 
ustawy o zniesieniu stopnia doktora 
habilitowanego. Zgodnie z zapisem 
projektu ustawy osoby, kt·re uzyskaĠy 
juŢ stopieŌ naukowy oraz stopieŌ  
w zakresie sztuki doktora habilitowa-
nego mogĠyby posĠugiwaļ siń nim na-
dal. Uprawnienia, kt·re przysĠugiwaĠy 
doktorom habilitowanym - po wejŖciu 
zmian w Ţycie - uzyskaĠyby osoby ze 
stopniem doktora lub doktora w za-
kresie sztuki. Zdaniem autor·w pety-
cji habilitacja nie podnosi poziomu 
polskiej nauki. Habilitacji nie majĺ np. 
kraje anglosaskie o wysokim poziomie 
nauki. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/it
ems/sejmowa-komisja-edukacji-za-
pozostawieniem-habilitacji 
şr·dĠo: PAP - Nauka w Polsce 

Naukowcy zazwyczaj nie lubiĺ sĠowa 

"przyw·dztwo", odŢegnujĺc siń od 
niego i postrzegajĺc je w kategoriach 
biznesowych. Tymczasem spos·b za-
rzĺdzania moŢe mieļ kluczowe znacze-

nie dla powodzenia lub poraŢki projek-
tu naukowego. Najlepszym, choļ  
i tragicznym tego przykĠadem moŢe byļ 
katastrofa promu Challenger. 

AmerykaŌski prom Challenger, kt·ry 
opuŖciĠ platformń startowĺ 28 stycznia 
1986 r. z pakietem eksperyment·w 
naukowych na pokĠadzie, rozpadĠ siń  

w 73. sekundzie lotu z katastrofalnymi 
skutkami. W wypadku zginńĠa caĠa sied-
mioosobowa zaĠoga, a program lot·w 
wahadĠowc·w wstrzymano na 32 mie-

siĺce. Prezydent Stan·w Zjednoczo-
nych Ronald Reagan powoĠaĠ specjalnĺ 
komisjń, kt·ra miaĠa wyjaŖniļ przyczyny 
tragedii. 

Komisja orzekĠa, Ţe choļ bezpoŖredniĺ 
przyczynĺ katastrofy byĠo uszkodzenie 
jednej z uszczelek promu, to kluczowĺ 
rolń w doprowadzeniu do tragedii 

miaĠy: wadliwy przebieg proces·w 
decyzyjnych i zĠa organizacja pracy  
w NASA. Kadra zarzĺdzajĺca zignoro-
waĠa np. obawy inŢynier·w dotyczĺce 
negatywnego wpĠywu niskich tempera-
tur na uszczelki promu. Mimo ostrze-
ŢeŌ, nie postrzegaĠa wińc rekordowych 

mroz·w zapowiadanych na dzieŌ startu 

jako powaŢnego zagroŢenia. W efekcie, 
to nie umiejńtnoŖci inŢynier·w zadecy-
dowaĠy o losach Challengera, ale brak 
odpowiedniego przyw·dztwa, niski 

poziom zaufania i komunikacji w zespo-
le. 
"To byĠy miliardy wĠoŢone w projekt 
naukowy, kt·rego nie udaĠo siń zreali-

zowaļ przez bĠńdy ludzkie. Wydaje siń, 
Ţe kaŢdy potrafi planowaļ czas i poro-
zumiewaļ siń z innymi osobami w swo-
jej grupie. Jednak czasami nie odbywa 

siń to na takim poziomie, jaki wymaga-
ny jest przy duŢym stresie, duŢych 
pieniĺdzach i duŢej odpowiedzialnoŖci" 
- m·wi PAP MaĠgorzata BochiŌska, 

psycholog i trener, czĠonek grupy Junior 
Researcher Programme, niezaleŢnego 
programu badawczego dziaĠajĺcego 
przy Uniwersytecie w Cambridge. 

Kilka miesińcy temu na Uniwersytecie 
SWPS w Warszawie prowadziĠa bada-
nia na temat inteligencji emocjonalnej  
i praktyk przyw·dczych stosowanych 

przez naukowc·w. W swojej pracy 
badawczej por·wnywaĠa setkń aktyw-
nych naukowo doktorant·w, dokto-
r·w i profesor·w. "ChciaĠam przeko-

naļ siń, jak wysoki jest poziom ich 
inteligencji emocjonalnej, kt·ra jest 
niezbńdnym elementem przyw·dztwa. 

Naukowiec menadŢerem, czyli czego nas uczy historia 

Challengera  
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Wiceminister nauki: w 2016 kolejne zmiany w ocenie 

jednostek naukowych  

W 2016 roku pojawi siń nowe rozpo-
rzĺdzenie resortu nauki dotyczĺce oce-
ny jednostek naukowych - m·wiĠ  

w Sejmie podsekretarz stanu w Mini-
sterstwie Nauki i Szkolnictwa WyŢsze-
go Leszek Sirko. Ma ono w wińkszym 
stopniu uwzglńdniaļ ocenń ekspert·w 

w procesie oceny parametrycznej. 
Wyniki oceny parametrycznej jedno-
stek naukowych sĺ jednym z elemen-
t·w sĠuŢĺcych do ustalania wysokoŖci 

tzw. dotacji statutowej z budŢetu paŌ-
stwa. Ocenie tej podlega ok. 1000 jed-
nostek - wydziaĠy uczelni, instytuty 
badawcze i instytuty PAN. Oceny jed-

nostek dokonuje Komitet Ewaluacji 
Jednostek Naukowych. Ocena polega 
na zaklasyfikowaniu jednostki do jednej 
z czterech kategorii: od A+ dla jedno-

stek wybitnych, do C oznaczajĺcej po-
ziom niezadowalajĺcy. 
Pierwszej oceny parametrycznej doko-
nano w 2013 roku. "W stosunku do 

przyjńtych zasad (oceny jednostek - 
PAP) Ŗrodowisko naukowe zgĠaszaĠo 
szereg zastrzeŢeŌ dotyczĺcych m.in. 
niezrozumiaĠego i skomplikowanego 

algorytmu. Uwagi dotyczyĠy takŢe pro-
blem·w zwiĺzanych z ocenĺ jednostek 
dziaĠajĺcych w r·Ţnych dziedzinach 

Gowin: sp·Ġki Skarbu PaŊstwa 

błdĸ wiłcej inwestowaĺ  

w badania i rozw·j 

Doprowadzimy do wyraŠnego wzrostu 
wydatk·w na badania po stronie duŢych 
sp·Ġek Skarbu PaŌstwa, kt·re do tej 
pory nie byĠy zbytnio zainteresowane 
rozwojem badaŌ i czerpaniem z dorob-
ku polskiej nauki - m·wi PAP wicepre-
mier, minister nauki JarosĠaw Gowin. 
"ŕrodki na badania i rozw·j dzińki fun-
duszom unijnym sĺ naprawdń bardzo 

duŢe, a zdecydowanie wzrosĠy w po-
przednich latach, ale oczywiŖcie daleko 
nam do standard·w europejskich. Po-
przedni rzĺd zobowiĺzaĠ siń do tego, Ţe 

Polska do roku 2020 bńdzie przezna-
czaĠa na badania i rozw·j 1,7 proc. PKB. 
Niestety nasze pierwsze szacunki nie sĺ 
optymistyczne. Dzisiaj wydajemy 0,94 

proc. PKB na badania i rozw·j, co ozna-
cza, Ţe gdybyŖmy chcieli do 2020 r. 
dojŖļ do puĠapu 1,7 proc. PKB, to co 
roku trzeba byĠoby przeznaczaļ na B+R 

dodatkowe ponad 2 mld zĠ. To wydaje 
siń bardzo trudne do wykonania, nawet 
przy wykorzystaniu funduszy unijnych" - 
powiedziaĠ Gowin. 

"Natomiast na pewno ð i to mogń po-
wiedzieļ z peĠnym przekonaniem ð 
doprowadzimy do wyraŠnego wzrostu 

Ŗrodk·w na 
badania po stro-
nie gospodarczej. 
A m·wiĺc ŖciŖle 
po stronie du-

Ţych sp·Ġek Skar-
bu PaŌstwa" - zadeklarowaĠ. 
WedĠug niego "obecnie przemysĠ prawie 
w og·le nie wsp·Ġpracuje z polskimi 

instytutami badawczymi". "Dzieje siń tak 
dlatego, Ţe duŢa czńŖļ przemysĠu jest  
w rńkach zagranicznych, a koncerny 
zagraniczne majĺ swoje jednostki ba-

dawcze w krajach macierzystych i na 
og·Ġ nie wsp·Ġpracujĺ w og·le z polski-
mi uczonymi" - wskazaĠ Gowin. 
Z kolei - jak m·wiĠ - polski sektor go-

spodarki prywatnej ma jeszcze zbyt maĠy 
potencjaĠ, by na duŢĺ skalń korzystaļ  
z dorobku instytut·w badawczych. 
"ChociaŢ sĺ juŢ pierwsze jask·Ġki. Jako 

krakus mogń z satysfakcjĺ powiedzieļ, 
Ţe do takich czoĠowych prywatnych firm 
naleŢĺ maĠopolskie firmy takie jak Ma-
spex czy, zwĠaszcza, oŖwińcimski Syn-

thos, kt·ry stworzyĠ u siebie jednostkń 
badawczĺ i przeznaczyĠ w ciĺgu kilku lat 
0,5 mld zĠ na badania, co jest naprawdń 

powaŢnĺ kwotĺ. Co najwaŢniejsze, po 

kilku latach ma juŢ pierwsze wdroŢe-
nia" - dodaĠ wicepremier, minister 
nauki. 
Zarazem - jak podkreŖliĠ - "do tej 

pory kompletnie niezaineresowane 
rozwojem badaŌ i czerpaniem z do-
robku polskiej nauki byĠy te firmy, 
koncerny, po kt·rych powinniŖmy siń 

spodziewaļ najwińcej, czyli duŢe sp·Ġ-
ki Skarbu PaŌstwa". "Jedynym wyjĺt-
kiem jest dotĺd KGHM" - zaznaczyĠ. 
CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i
tems/gowin-spolki-skarbu-panstwa-
beda-wiecej-inwestowac-w-badania-i-
rozwoj-1879 
şr·dĠo: PAP - Nauka w Polsce 

nauki i niedostatecznego uwzglńdnie-
nia osiĺgnińļ o charakterze utylitar-
nym" - m·wiĠ w Sejmie poseĠ PiS, 

prof. WĠodzimierz Bernacki. 
Podsekretarz stanu w Ministerstwie 
Nauki i Szkolnictwa WyŢszego, Le-
szek Sirko przypomniaĠ, Ţe w paŠ-

dzierniku minister nauki i szkolnictwa 
wyŢszego wydaĠ rozporzĺdzenie 
uwzglńdniajĺce nowe zasady oceny 
jednostek. "W ramach tego rozpo-

rzĺdzenia przyznano i powoĠano tzw. 
grupy wsp·lnej oceny dotyczĺce tzw. 
niejednorodnych jednostek nauko-
wych. Nastńpnie uproszczono algo-

rytm sĠuŢĺcy do ustalania kategorii 
naukowej jednostek naukowych.  
W poprzedniej kategoryzacji jednost-
ki byĠy por·wnywane parami w gru-

pach wsp·lnej oceny. ByĠo to zupeĠ-
nie nieprzezroczyste. (...) Teraz jed-
nostki bńdĺ por·wnywane z jednost-
kĺ referencyjnĺ, co jest rozsĺdnĺ 

zmianĺ" - m·-
wiĠ Leszek 
Sirko. 
W rozporzĺ-

dzeniu zwińk-
szono teŢ rolń 
osiĺgnińļ inno-

wacyjnych, m.in. wprowadzono nowe 
parametry oceny dotyczĺce przycho-
d·w jednostki naukowej z tytuĠu 

sprzedaŢy produktu. Zgodnie z zapi-
sami rozporzĺdzenia punktowana 
bńdzie aktywnoŖļ w koordynowaniu  
i realizacji projekt·w obejmujĺcych 

badania naukowe i prace rozwojowe. 
"Wiadomo, Ţe w r·Ţnych projektach 
r·Ţne jednostki odgrywajĺ r·Ţnĺ 
rolń. Niekt·re po prostu wykonujĺ 

ten projekt i uczestniczĺ w jego reali-
zacji, a niekt·re sĺ koordynatorami  
i to sĺ istotnie r·Ţne role, kt·re trze-
ba doceniļ i uwzglńdniļ" - dodaĠ Sir-

ko. 
CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i
tems/wiceminister-nauki-w-2016-

kolejne-zmiany-w-ocenie-jednostek-
naukowych 
şr·dĠo: PAP - Nauka w Polsce 
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